
glasilo socialistične zveze delovnega ljudstva
ZA OBMURJE

Murska Sobota, 11. decembra 1953

Leto V. - Štev. 50 - Cena 10 din

Ureja uredniški odbor — odgovorni 
urednik Jože V i l d  — uredništvo in  
uprava M Sobota. Trg zmage 5 — 
ček račun pri NB FLR J v M Soboti, 
št . 641-T-308 -  tisk  M ariborske 
tiskarne — naročnina če trtle tna  100. 
polletna 200, celoletna 400 din. — 
Izhaja vsak petek Poštnina plačana 

v gotovini

Pri davčnih predpisih 
vedno manj nepravilnosti

Ljudski odbori so letos pohi
teli z izračunavanjem dohod
nine kmečkih gospodarstev in 
odmero davka za leto 1953. Ob 
istem času, ko so prejšnja leta 
predpisovali četrto akontacijo, 
so letos objavili odmero davka 
za letošnjo leto. To je bilo po
trebno zaradi tega, ker se bo 
Že prihodnje leto davek obraču
naval po katastrskem dohodku 
in bo četrta kvota obenem po
menila odplačilo davka za vse 
leto. Tudi za kmetovalce je tak 
način ugodnejši, ker v jeseni 
imajo največ dohodkov, ko 
lahko prodajajo svoje pridelke.

Odmera davka za letošnje

leto je bila opravljena dokaj 
dobro. To kaže majhno število
pritožb kmetovalcev. V občiniČ

rensovci se je pritožilo komaj 
0,5 odst. kmetovalcev, v obči
nah Turnišče, Dobrovnik in Bo
gojina pa okrog 1 odst. V ne
katerih občinah je ta odstotek 
tudi višji, kot n. pr. v Tišini 
in še kje. Zato računajo, da se 
bo povprečno pritožilo 2 odst.

 vseh kmetovalcev v okraju. Ta 
odstotek pa je v primeri z lan
skim zelo nizek. V Bogojini pa 
še s tem majhnim odstotkom 
pritožb niso zadovoljni. Na ob
čini namreč pravijo, da nima 
pomena vlagati pritožbe, ker

tako ni mogoče nič spremeniti, 
kajti nimajo nobene rezerve 
na račun katere bi se lahko 
prizadetim kmetovalcem znižal 
davek. To pa je njihova sla
bost, ker pri odmeri dohodnine 
niso upoštevali možnosti pri
tožb, do katerih imajo kmeto
valci, ki se čutijo prizadete, 
pravico. Sicer je dokazano, da 
so prejšnja leta vlagali pritož
be tudi taki kmetovalci, ki niso 
imeli za to upravičenih razlo
gov. Vendar bo opravičenost in 
neopravičenost pritožb reševala 
okrajna komisija; občinski od
bori pa so jih dolžni sprejeti 
in izročiti tej v postopek.

Te dni je potekel rok za vla
ganje pritožb, ki znaša 14 dni 
po objavi odmere dohodnine 
in davka. Zato bo okrajna ko
misija takoj začela reševati 
pritožbe kmetovalcev.

V nekaterih občinah že pridno 
plačujejo davek. Večina kme
tovalcev, ki ima sedaj denar, 
hoče čim prej izpolniti to svojo 
dolžnost. Računajo, da bodo 
vestni in pridni kmetovalci 
plačali predpisani davek na 
svoje posestvo do sredine decembra.

Zvezni izvršni svet izreka v imena Zvezne ljudske 
skupščine FLRJ izpovedujoč misli in želje jugoslovan
skih narodov ob desetletnici ljudske revolucije in deset
letnici ustanovitve jugoslovanske socialistične države, 
priznanje Josipu Brozu-Titu, maršalu Jugoslavije, v či
gar osebnosti so najpopolneje prišli do izraza junaštvo, 
zavest in zanos delavskega razreda in delovnega ljudstva 
v boju za socializem in demokracijo, in ki je vse svoje 
sile, misli in čustva prispeval k uresničenju enakoprav
ne skupnosti jugoslovanskih narodov in k izgradnji de
mokratične države, za izbojevanje in očuvanje neodvis
nosti in svobode jugoslovanskih narodov ter za boljše 
življenje delovnih Ijudi.

Izdano v mestu Jajcu, 29. XI. 1953.
ZVEZNI IZVRŠNI SVET

V L u t o m e r u  s o  o d k r i l i
s p o m e n  k  J a k e c u B a b i č u

Središče Prlekije — Ljutomer 
— je ozaljšano s cvetjem, zele
njem in zastavami pričakalo 
Dan republike. Na predvečer 
velikega praznika so  meščani 
odšli z baklami v povorki po 
mestnih ulicah in vzklikali dr
žavnemu vodstvu. Na čelu spre
voda je igrala domača godba 
na pihala.

Ljudski odbor mestne občine 
je imel v nedeljo slavnostno 
sejo, s katere so poslali po
zdravno brzojavko predsedniku 
republike tov. Titu. Proti deveti 
uri se je v dvorani Doma kul
ture zbralo nad 500 meščanov. 
Slavnostni govor je imel sekre
tar OK Zveze komunistov tov. 
Jože Gričar-Metod. V kultur
nem programu so sodelovali: 
novoustanovljeni moški pevski 
zbor pod vodstvom prof. Otona 
Žunca, znani razkriški kvin
tet, godba na pihala, recitatorji 
z nižje gimnazije, mali igralci 
iz osnovne šole in godba na 
pihala. Akademija je bila na 
dostojni kulturno-umetniški vi
šini in lahko je reči, da je po 
tem prekašala vse letošnje pro
slave ob pomembnejših dogod
kih.

Po akademiji pa se je mno
žica zbrala v Razlagovi ulici, na 
mestu, kjer je leta 1941 padel 
borec in prvi sekretar OF za 
ljutomerski okraj. Jakec Babič. 
O pomenu Praznika republike 
in delu preminulega junaka je 
govoril prvoborec ljutomerske
ga okraja tov. Bojan Červič, ki 
je naglasil, da je Babičev lik 
lahko za vzgled vsem delovnim 
ljudem, kako je treba delati in 
se bojevati za boljše življenje. 
Ko je odkril spomenik, je zapel 
dve snom inski pesmi pionirski 
pevski zbor z nižje gimnazije, 
pionirka Sen čarjeva je reciti
rala prigodno pesem, posvečeno 
spominu na Babiča, godba na 
pihala pa je zaigrala koračnico 
»Komandant Stane«.

Slavnostne akademije so bile 
na predvečer Dneva republike 
v vseh večjih občinskih sredi
ščih, kjer so se zbrale množice 
kmečkih Ijudi. Ljudski odbori 
so imeli povsod slavnostne seje. 
Iz ljutomerskega okraja je bilo 
odposlanih več pozdravnih br
zojavk tov. Titu, Izvršnemu 
svetu in zborovalcem v zgodo
vinskem mestecu Jajce v brat
ski Bosni. S. K.

Tovariš 
Miha Marinko 

na seji OK ZKS 
Murska Sobota
V torek dopoldne je bila v 

Murski Soboti seja Okrajnega 
komiteja Zveze komuni s tov Slo
venije za soboški okraj. Zbrani 
člani komiteja so razpravljali o 
novembrskih volitvah ter poli
tičnem delu pred in po volitvah.

Seji Okrajnega komiteja je 
prisostvoval tudi sekretar Cen
tralnega komiteja Zveze komu
nistov Slovenije, tovariš Miha 
Marinko, ljudski poslanec Zvez
ne ljudske skupščine za soboške 
okraj. Na seji sta bila tudi člana 
CK ZKS, France Kimovec-Žiga, 
ljudski poslanec Murske Sobote 
v republiški skupščini in tovariš 
Ivan Novak-Očka.

Kmetovalci, prepričajte se!
V Prekmurju je mnogo malih 

in srednjih kmetov, ki na svo
jih poljih pridelajo komaj to
liko, da jim zadošča za pre
hrano družine ali pa niti ne. 
Taki pa se težko odločijo za 
razne poizkuse boljšega načina 
obdelave, če ti zahtevajo tudi 
materialne izdatke. Šele ko se 
prepričajo, da se jim bodo taki 
izdatki zagotovo bogato povr
nili — seveda če ne bo kakih 
vremenskih nezgod — se odlo
čijo za boljši način.

Zato je Kmetijski odbor pri 
Okrajni zadružni zvezi v Mur
ski Soboti, katerega člani so po
večini kmetovalci, ugotovil, da 
bi poleg raznih predavanj bilo 
treba uvesti poizkusna polja pri 
kmetijskih zadrugah. Polje bi 
obsegalo malo zemljišče, ki bi 
bilo razdeljeno na parcelice. Na 
posameznih parcelicah bi pose
jali semena različnih sort iste 
kulture ter tako ugotavljali, 
kakšen pridelek dajejo razne 
sorte na enako obdelani in

pognojeni zemlji. Na tem polju 
bi lahko tudi preizkušali vred
nost umetnih gnojil. Na več 
parcelicah bi posejali enako se
me, na vsako parcelo pa bi po
trosili drugačno količino umet
nega gnojila. Po različnosti pri
delka bi lahko kmetovalci ugo
tavljali, ali se izplača kupiti 
boljše seme — ker je to na- j 
vadno dražje — in ali se izplača 
kupovati umetna gnojila in jih 
trositi na polja. To je še poseb
no-važno zaradi tega, ker zem
lja ni po vsem Prekmurju ena
ke kakovosti. Zato je treba za 
vsak kraj in lego ugotavljati po
sebej. Stroške za to bi krile 
zadruge.

Prav tako bi bilo treba po
kazati našim kmetovalcem, ko
liko lahko koristi apnenčev 
prah na naših kislih travnikih. 
Nabava in prevoz apnenčevega 
prahu stane, kmetovalci pa se 
težko odločijo za izdatke, do
kler niso prepričani, da jim jih 
bo večji pridelek povrnil. Zato 
se priporoča kmetijskim zadru
gam, da bi prihodnje leto za 
poizkušnjo poapnile nekaj trav
nikov, kjer bi kmetovalci lahko 
primerjali in preračunali, ali se 
to izplača.

Tako je razpravljal in sklenil 
kmetijski odbor pri OZZ. Kako 
bodo zadruge to naredile, pa je 
v naj večji meri odvisno od 
kmetijskih odborov pri kmetij
skih zadrugah. OZZ lahko daje 
le pobude in pomaga, ne more 
pa nikogar k temu prisiliti. Za
to bo izvedba tega mnogo od
visna od vseh zadružnikov. Na
predni kmetovalci, člani kmetij
skih zadrug, povprašajte pri 
svoji zadrugi in podregajte 
kmetijski odbor, če se sam ne

bo zavzel za to. Če so v njem 
nedelavni ljudje, kar ste doslej 
že lahko ugotovili, pa si na pri
hodnjem letnem občnem zboru 
izvolite boljše, take, ki bodo 
delali za napredek kmetijstva. 
Vsaka zadruga bo gotovo imela 
toliko sredstev, da bo lahko 
krila izdatke za take poizkuse. 
Korist od tega pa boste imeli 
vse kmetovalci, posebno če se 
boste prepričali, da lahko z ma
limi stroški močno povečate pri
delek na svojih poljih.

M lad in s k i a k t iv  
,,Cvetko Š te fan  
je  im el proslavo

27. novembra je mladinski 
aktiv »Cvetko Štefan« v Mur
ski Soboti priredil za bolnike 
svečano proslavo Dneva repu
blike v sindikalni dvorani bol
nice. Program je bil dokaj ob
širen in zelo pester. Poleg pev
skega in recitatorskega zbora 
so nastopili tudi z lepo izvede
nimi baletnimi točkami. Bol
niki so izražali željo, naj bi jih 
mladina še večkrat razvedrila 
s svojim nastopom.

V ponedeljek, 30. novembra, 
so mladinci odigrali nogometno 
tekmo s IV. terenom z rezulta
tom 1:1. Zvečer pa so ponovno 
nastopili z nekaterimi dodatni
mi kulturnimi točkami. Po kon
čani predstavi pa so imeli krat
ko mladinsko veselje.

Treba je pozdraviti to razgi
banost tega mladinskega aktiva, 
ki je postal čvrst in dober ko
lektiv mladih ljudi, kjer v delu 
najdejo svoje veselje dijaki in 
vajenci.

Ploden občni zbor IZUD v Beltincih
Pretekli teden je bil v Bel

tincih občni zbor IZUD Ivan 
Cankar. Okoli sto članov dru
štva se je pomenilo o delu v le
tošnjem letu. V kulturno-pro
svetnem delu je društvo doseglo 
precejšen napredek; v primeri 
s številom članstva pa bi bil 
ta lahko še mnogo večji, kajti 
delalo je precej kampanjsko in 
se omejevalo na razne proslave.

Štiri kulturne prireditve v le
tošnjem letu so dosegle svoj 
namen in zadovoljile številne 
gledalce. Najdelavnejši sta bili 
dramska sekcija in folklorna 
skupina. Zadnja je na Ljubljan
skem festivalu celo osvojila

prvo mesto. Nastopila je tudi 
na Prekmurskem festivalu v 
M. Soboti, pa tudi v Lendavi.

Knjižnica je ves čas poslovala 
redno. Ljudje so si izposodili 
mnogo knjig. Še boljše poslova
nje. knjižnice pa ovira premalo 
število knjig. Zato so na obč
nem zboru predlagali, naj bi se 
k tej knjižnici priključila tudi 
knjižnica državnega posestva v 
Beltincih, ki ima precej dobrih 
knjig, a ljudje premalo pose
gajo po njih.

Na občnem zboru so izrazili 
željo, da bi se v društvo vklju
čil tudi tamburaški zbor, ki 
obstoja v Beltincih, vendar v 
sklopu Planinskega društva 
Sobota Gotovo bi to bilo ko
ristnejše za prebivalstvo, ki si 
želi kulturnih prireditev, in 
tudi za sam tamburaški zbor, 
ker bi društvo lahko pomagalo 
pri nabavi inštrumentov.

Ugotavljali so, da društvo 
ima finančne in materialne te
žave. Zato so sklenili, da bodo 
pridobili čimveč podpornih čla
nov. Določili so Članarino za 
redne in podporne člane. Za 
pomoč pa bodo zaprosili tudi

razne ustanove, da bi uredili 
vsaj prostore, kjer imajo vaje. 
Za nastope imajo v Beltincih 
veliko zadružno dvorano, ki 
lahko sprejme okoli 1000 ljudi. 
V njej pa bi bilo treba napra
viti lesena tla.

Delo društva je v zadnjih 
tednih spet zaživelo. Pridno 
vadi novoustanovljeni pevski 
zbor, dramatska skupina pa se 
pripravlja na kulturno priredi
tev.

V novi odbor so izvolili naj
delavnejše, ki bodo lahko že v 
prihodnjih tednih mnogo pri
spevali k uspešnemu delu dru
štva. -ce.

ZASEDANJE  O SOBOTA 
V sredo je bilo zasedanje obeh 

zborov Okrajnega ljudskega od
bora Murska Sobota. Ker je ta
krat list bil že pripravljen za 
tisk, bomo o zasedanju obširneje 
poročali v  prihodnji številki.

Roditeljski sestanek na gimnaziji v Murski Soboti

Premajhna povezava med šolo in domom
Roditeljski sestanki na gim

naziji v Murski Soboti so po
kazali, da se zadnja leta starši 
vedno bolj zanimajo za vzgojo 
in znanje svojih otrok. To je 
še najbolj potrdil zadnji rodi
teljski sestanek, ko se je zbralo 
540 staršev. To je res veliko 
število, če upoštevamo, da je 
na šoli 715 dijakov in da je 
veliko dijakov iz okolice mesta.

V uvodnem govoru je ravna
telj gimnazije seznanil starše s 
težavami, ki jih ima profesor
ski zbor in opozoril na uspehe 
in neuspehe dijakov. Težave so 
namreč v tem, da mora biti 
pouk tudi popoldne, ker se je 
zvečalo število dijakov in od
delkov. Medtem ko je v zgradbi 
samo 17 šolskih sob, ima gim
nazija 22 oddelkov. Še večje 
pa so težave za učne moči. 
Profesorji se še vedno branijo 
priti v Mursko Soboto. Zaradi 
pomanjkanja profesorjev letos 
vsi prvi razredi nimajo mate
matike, v petih in šestih razre
dih ni risanja, prav tako ni 
ženske telovadbe, čeprav vsi 
profesorji, ki so na šoli, pouču
jejo preko 30 ur tedensko.

V zvezi z uspehi dijakov je 
ravnatelj opozoril na premajhno 
povezavo med šolo in domom. 
Zato je še pogosto neupravičeno 
izostajanje otrok, ki morajo 
doma delati. Zlasti tistim otro
kom, ki obiskujejo nižje raz
rede, bi morali starši pomagati 
pri učenju in jih nadzirati. Te
žave so z dijaki, ki se vozijo 
od daleč in v šolo pridejo že 
utrujeni Opozoril je na vede
nje dijakov na vlakih in avto
busih. Vzgojitelji ocenjujejo pri 
dijakih predvsem vedenje, to
varištvo, prizadevnost in spo
štovanje starejših.

V razgovoru so starši soglas
no sklenili, poslati Izvršnemu 
svetu LR Slovenije resolucijo, 
v kateri bodo prosili, naj se ne 
zapostavlja otrok, ki žive v 
Prekmurju in se žele izobraziti, 
naj jim nudi take pogoje za 
študij, kot jih imajo otroci v 
ostalih krajih Slovenije. Pred
lagali so. da bi ustanovili šol
ski svet, ki bi reševal težave 
zavoda, zlasti materialne. Tako 
bi bilo treba ometati šolsko po
slopje in preprečiti škodo, ki 
jo povzroča deževje in slabo

vreme. Člani šolskega sveta naj 
bi bili predvsem starši in nekaj 
profesorjev. Obenem so že iz
volili iniciativni odbor.

Starši so razpravljali tudi o 
vzrokih neuspeha svojih otrok. 
Ugotovili so, da so nekateri 
starši vse preveč zaverovani v 
svoje otroke. To njihovi otroci 
zlorabljajo; niso redki primeri, 
da ponarejajo podpise staršev 
in dolžijo profesorje, da jih 
imajo »na piki«. Nekateri so se 
navdušili za predlog, naj bi 
profesorji pismeno obveščali 
starše o vsaki nezadostni oceni 
dijaka. Nekdo pa je dejal, da 
bi to bil preveč birokratski na
čin. Otroke je treba vzgojiti 
tako, da bodo odkritosrčni. 
Otrok, ki staršem laže, tudi ob
vestila ne bo dal podpisati, 
temveč bo poizkušal podpis 
ponarediti.

Nato so se starši razdelili po 
razredih ih se z razredniki po
menili o svojih otrocih.

Profesorji in starši so bili 
zadovoljni s tem sestankom. 
Izrazili so željo, da bi še pred 
šolskim polletjem bil sestanek 
z razredniki po posameznih 
razredih. M. S.

K R A T K E  V E S T I
»Turing« kolesa s športnim 

okvirom, izdelek domače to
varne »Rog«, so v Ljubljani že 
v prodaji. Cena kolesom je 
nižja od izdelkov tovarne »Par
tizan«.

Tovarne strojev in kovinsko 
predelovalne industrije v Hr
vatski so dale okrog 1000 novih 
proizvodov, od katerih mnoge v 
Jugoslaviji še nismo proizvajali. 
Veliko število teh novih artiklov 
je namenjeno široki potrošnji 
ter izvozu na tuja tržišča, pred
vsem na Bližnji vzhod in v 
države Severne Afrike.

Del spomenika narodnem heroju Štefanu Kovaču, ki je bil odkrit na Praznik republi
ke v Murski Soboti. Izdelal ga je mladi kipar Nikolaj Mu ster, rojak Murske Sobote.
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V časih  ž e, a m p a k  d a n es   . . .
ČUDNA TOŽBA, KI V DANAŠNJEM ČASU NI IMELA NOBENE OSNOVE

Okrajno sodišče v Murski 
Soboti je pred kratkim zavrnilo 
Čudno tožbo, ki jo je vložila rim
sko katoliška župnija (nadarbi
na) Markovci zoper malega kme
ta in gostilničarja Karla Horva
ta iz Markovec. Predstavnik žup
nije je bil župnik Ludvik Varga 
in je Horvata tožil na 1200 kg 
pšenice ali protivrednost v de
narju, kar bi moral ta oddati 
župniku na podlagi kupoprodaj
ne pogodbe iz leta 1933. Takrat 
je namreč župnija prodala po
sestniku Adolfu Konnu 800 sež
njev zemlje, od katere del je bil 
zaraščen s trstiko. Ker je Konn 
uporabil parcelo za stavbišče 
mu je župnija postavila posebne 
pogoje: parcelo bo odplačeval
na ta način, da bodo on id vsi nje
govi potomci dajali za vse večne 
čase župnikom te župnije po 400 
kg pšenice letno. Težko je reči, 
zakaj sta Konn in njegova fene 
to pogodbo podpisala in zakaj 
je novi lastnik Horvat kupil leta 
1943 hišico in zemljišče s to ob
veznostjo do župnišča.

Po vojni pa je tako izkorišča
nje, ki se je v predvojni Jugo
slaviji smatralo za zakonito, bilo 
odpravljeno. Kljub temu je Ka
rel Horvat vse do leta 1950 red
no dajal pšenico markovskemu 
župniku ali plačeval v denarja. 
Ko so prišla sušna leta, pa je 
Horvat ponudil župniku, da bi 
mu za 100 kg pšenice plačal po 
1000 din. Toda župnik se ni za
dovoljil s tem, temveč se je 
skliceval na pogodbo. Pretirano 
izkoriščanje je Horvata toliko 
opogumilo da ni hotel dati.

Župnik pa je mislil drugače, 
zato je vložil tožbo. Ko ga je 
predsedujoči sodnik vprašal, ali 
se mu ta pogodba iz leta 1933 ne 
zdi krivična, je župnik Varga od
govoril: »Mislim, da je pogodba 
realna. Horvat ima kšeft, lahko 
da.«

Ko mu je predsedujoči hotel 
pojasniti, da je z 72 stoti pšeni
ce, ki sta jo dala v preteklih le
tih Konn in Horvat, zemlja več
krat preplačena, saj te takrat bi
la vredna komaj 2000 din, je 
župnik Varga odvrnil: »Smatram, 
da zemlja ni preplačana. Ne

vem, kaj hočete s tem reči. Tri 
leta mi je dolžan pa 400 kg pše
nice, kar znese skupno 1200 kg 
pšenice. Tako stoji v pogodbi!« 

Obtoženi Horvat je nato po
jasnil, da sta mu z ženo ponu
dila v zameno podobno parcelo. 
V pogodbi namreč stoji, da se 
dajatev izbriše, če kupec vrne 
župnišču enakovredno zemljišče. 
Pa župnik ni hotel.

Okrajno sodišče je to čudno 
tožbo za današnji čas zavrnilo iz 
preprostega razloga, ker naša 
socialistična družba ne priznava 
pogodb, ki omogočajo izkorišča
nje, kakršno se je v predvojni 
Jugoslaviji lahko ohranilo še iz 
fevdalnih časov. Ker je parcela 
že večkrat preplačana, ima se
danji lastnik vso pravico do nje.

-je.

V nekaj v rs tah
Za melioracijska dela v Ma

kedoniji bodo v prihodnjem 
letu investirali preko 2 mili
jardi 200 milijonov dinarjev ali 
tretjino več kakor letos. Izsuše
vali bodo močvirja, gradili si
stem za namakanje 10.000 ha 
sušnega zemljišča Kumanovske 
ravnine in regulirali reke.

V Beogradu so precej znižali 
cene živil, in sicer kolonialne
mu blago, keksom, žganim al
koholnim pijačem, pa tudi mesu 
in mesnim izdelkom.

Beseda naročnikom
Leto g re  h  kraju in prav je, 

da so tudi raču n i poravnani. Žal, 
se tega ne zavedajo nekateri na
ši naročniki, k i pozabljajo, da je  
redno plačevanje naročnine 
osnovni pogoj za redno in nemo
teno izhajanje časopisa.

Naš list nima nobenih drugih 
dohodkov ali dotacij; stroški ti
skanja se krijejo iz naročnine in 
oglasov. Zgodilo se je  ž e , da »Ob
murski tednik« ni izšel, ker ga 
tiskarna v Mariboru ni hotela 
natisniti. Glavni povzročitelji te
ga pa so najprej naročniki, ne
redni plačniki, saj uprava lista, 
če ni prejela naročnine od na
ročnikov, ni mogla pravočasno 
zbrati dovolj sredstev za porav
navo svojih obveznosti do ti
skarne.

Ž e  v ečkrat smo poudarili In 
povedali vsem. da se naročnina 
plačuje za naprej. Kljub temu pa 
je še Vedno precejšnje število  
naročnikov, ki za letošnje leto

niso poravnali naročnine, dolgu
jejo  jo celo za vse leto. Položni
nice in obvestila koliko kdo 
dolguje, smo poslali ne le en
krat, ampak večkart v  teku leta 
vsem. Zato opominjamo to k ra t  
zadnjič.

Vsem naročnikom, k i dolguje
jo  večje zneske za naročnino, a 
je ne bodo poravnali n a j k a s 
n e j e  d o  25. d e c e m b r a ,  
bomo časopis ustavili, za izter
javo  pa podvzeli ostrejše ukre
pe.

N eljubo nam je daj ati taka 
obvestila, žal pa nas k  temu si
lijo neredneži, ki povzročajo te
žave upravi ih vsem  ostalim na
ročnikom, ki sicer  v  r e d u  iz pol
njujejo svoje dolžnosti do lista.

Pričakujemo, da se bos te temu 
obvestilu odzvali vsi, ki nam kaj 
dolgujete in da nam ne bo treba 
časopisa ustavljati.

Uprava  »Obmurskega tednika«

V  K r iž e v c ih  p r i  L ju to m e r u

dobe postajo za osemenjevanje goveje živine
Živinorejci ljutomerskega okra

ja so v zadnjem času priredili 
razstave rodovniške goveje živi
ne, čistokrvnih kosaških konjev 
in malih živali. Na teh razstavah 
so se obiskovalci lahko prepri
čali, da so v povojnih letih tudi

na področju živinoreje doseženi 
vidni uspehi. Še vedno pa se v 
naših krajih premalo uveljavlja 
reja priznanih kokoši in malih 
živali. Pred tedni je bila živino
rejska razstava v Križevcih pri 
Ljutomeru. Priredila jo je tam
kajšnja kmetijska zadruga. Živi

norejci tega kraja, ki velja za 
vzrejno središče rodovniške ži
vine simendolske pasme in ka
saških konjev, so razstavili nad 
120 rodovniških goved, 30 ka
saških konjev, nekaj svinj in 
malih živali. Kmetijski strokov

njaki so dali laskave ocene o 
tej prireditvi, ki je bila zanimi
va in tudi poučna za kmetoval
ce. Najboljši živinorejci so do
bili zaslužene nagrade.

V ljutomerskem okraju posve
čajo vedno več pozornosti skrb
ni izbiri rodovniške živine. Le
tos so sprejeli v rodovnik 784 
krav, ki so skoraj vse pod molz
no kontrolo. Tudi število plemen
skega naraščaja se dviga iz dne
va v dan. Rodovniške krave so 
dale že nad 400 potomcev ki so 
solidna osnova za nadaljnje 
uspehe v živinoreji. Kmetijske 
zadruge so mnogo žrtvovale za 
napredek živinoreje. Letos so 
uvozili več priznanih bikov. Za
druge imajo letos v svoji lasti 
40 plemenjakov. OLO je prispe
val za napredek živinoreje pol 
milijona din, en milijon din pa 
so  živinorejci dobili od skupno
sti v obliki kredita.

V prihodnjih mesecih pa na
meravajo v Križevcih pri Ljuto
mera odpreti postajo za umetno

oplojevanje goveje živine. To bo 
prva tovrstna ustanova v okraju. 
Od nje si živinorejci mnogo obe
tajo, saj jim bo lahko prinesla 
koristi v boju proti nalezljivim 
živalskim boleznim.

Beseda naših bralcev
Lendavski pridelovalci vina se čutijo prizadete

Dne 29, 10. 1953. je izšla Od
redba št. 125 v Uradnem listu 
LRS št. 37 o količinah vina ih 
žganja, ki jih smejo proizvajalci 
porabiti doma v eni proizvajalni 
dobi brez plačila prometnega 
davka. Od vsakega litra vina nad 
določeno količino pa je treba 
plačati 17, — din davka.

Proizvajalci smejo obdržati v 
soboškem okraju, kamor spada 
tudi Lendava, 60 litrov vina na 
vsakega nad 15 let starega člana 
družine vinogradnika.

Uredba nadalje pravi, da n. pr. 
v okrajih: Celje-mesto, Celje-
okolica, Krško, Ljubljana-okolica 
(?), Ljutomer (!), Maribor-mesto, 
Maribor-okolica, Novo mesto, 
Ptuj, Trbovlje (?) lahko obdrže 
doma 80 litrov vina na vsako 
osebo vinogradnikove družine, v 
okrajih Črnomelj, Gorica in Se
žana pa celo 100 litrov vina.

Lendavski proizvajalci vina 
smatrajo, da bi se moral vzeti 
drugi kriterij za določanje teh 
količin, ne pa ravno meja okraj
nih ljudskih odborov. Lendavski

pridelovalci se  sprašujejo  tudi, 
ali je  OLO M urska Sobota do
v o lj obrazložil m erodajnim  polo
ža j lendavsk ih  v inogradn ikov. 
Proizvajalci v ina  v  Lendavi, nam 
reč niso  b ili konzu ltiran i o te j 
zadevi in seda j že le , da bi de le
gati Lendave v  Zboru proizvaja l
c ev  zah teva li od OLO, da postavi 
to vprašan je  S ve tu  za gospodar
s tv o  LRS, ozirom a, da poda ob
razložitev, k a j ga je  p rived lo  do  
takega ravnanja.

Lendavski proizvaja lci nam reč  
sm atrajo, da bi m oral b iti drugi 
kriterij za določanje teh količin  
in sicer im ajo sledeče predloge:

1. A li  je  pridelovalec vina  
p r v e n s t v e n o  vinogradnik, 
ali pa p rven stven o  km et,

2. A li pridelu je  dobro žlah tno  
in kva lite tn o  vino, ali pa sam o
rodnice.

Lendavski pridelovalci vina  
pravijo  tudi, da je  v  lendavskih  
goricah m nogo ljudi, k i so v 
glavnem  vinogradnik i in zam e
n ju je jo  v in o  za kruh  in ž iv ila, 
ravno tako k o t v  Ljutom eru. 
Enako pa dobro v ed o, da v  Lju
tom erskem  okraju  ž i v e  tudi 
ljud je , k i so p rven stven o  k m et
j e  i n ne  v inogradniki, ker doma 
pride lu je jo  vsa  ž iv ila  in jim  še  
ostane več  vina  k o t len d a vsk im 
socialno šibk im  vinogradnikom .

Tudi gled e kva lite te  v ina 
sm atrajo lendavsk i v inogradniki, 
k o  povdarjajo seveda  žlahtne  
sorte , da se lahko  njihovo  v ino  
prim erja z v ini iz  okra jev , k i  so 
naveden i v ka tegorijah, k i si 
sm ejo  obdržati 80 litrov  na čla
na družine.

Proizvajalci

Ob 3 5 - le tn ic i d ram skeg a  dela  S L A V K A  SENČARJA
Veder, radosten in nasmejan 

kot nekoč, ko je v Bučkovcih 
preživljal nešteto ur na ljud
skem odru, bodril mladino in ji 
kazal pot v igralsko umetnost, 
se je Slavko Senčar pred krat
kim znašel v krogu svojih tova
rišev — članov ljutomerske 
dramske skupine. Tokrat kot ju
bilant, ki je slavil 35-letnico 
odrskega delovanja.

Njegovega dela ni mogoče 
opisati v nekaj vrstah. Gotovo 
je sodeloval v nad sto igrah. Pa 
ni bil samo igralec, bil je tudi 
vodnik in vzgojitelj — velik pri

jatelj mladih igralcev. Tak je še 
danes. Iz njegove igralske za
kladnice so zajemali mnogi, ob 
njem so uspešno prestali preiz
kušnjo. S predvojnimi uspehi 
dramske skupine v Bučkovcih 
je povezano njegovo ime. Po 
osvoboditvi pa si je na ljutomer
skem odru pridobil simpatije šte
vilnih gledalcev. Ni bilo igre, V 
kateri ne bi nastopil kot nosilec 

 ene izmed glavnih vlog. Bil je 
igralec z dušo in telesom.

Zato mu njegovi tovariši igral
ci želijo, da bi še dolgo živel in 
deloval v njihovem krogu.

Gospodarske vesti
Milijardo dinarjev so upora

bili letos za pospeševanje kme
tijstva na Hrvatskem. Del in
vesticij so porabili za kmetij
sko mehanizacijo, večino pa za 
kapitalno graditev in za zgra
ditev naprav predelovalne in
dustrije. Takšne naprave grade 
oziroma so jih delno že dogra
dili v Slavonski Požegi, kjer 
grade kombinat za predelavo 
mesa z veliko hladilnico, ter v 
okraju Novska in v Zlatar Bi
strici.

Tekstilne tovarne bodo kmalu 
dale na trg nove vrste tekstila. 
Tovarna »Nada Dimič« bo kma
lu dala v prodajo perlon perilo, 
ki je po trditvah strokovnjakov 
boljše in praktičnejše od nylona. 
Prvikrat se bo pojavila na trži
šču tako imenovana česana svi
la, podobna plišu, za izdelavo 
ženskih bluz, plaščev in šalov. 
V nekaj mesecih bo dala na 
trg razne vrste sukanca tovarna 
»Dalmatinka« v Sinju, ki bo v 
celoti krila potrebe v naši dr
žavi

N a j  š e  d i j a k  p o r e  n e k a j b e s e d

o s ta n o v a n jih
Povsod je stiska za stanova

nja. Vsaka stiska pa ima tudi 
svoje nečedno lice, to je izko
riščanje. In tega so poslužujejo 
mnogi ljudje, zraven pa se ho
čejo prikazati kot dobrotniki. 
Med take dobrotnike spadajo 
tudi nekateri stanodajalci. Ti 
vsako leto dvignejo cene so
bam, ki jih dajejo v najem di
jakom.

Ko pride kak kmečki fant — 
dijak prosit za stanovanje, se 
gospodarja najprej spogledata 
in vprašata: »Kaj misliš?« Po
tem pa: »Ja ne vem, če bo 
k a j . ..  Težko je za stanova
nja ...« Nato še vprašata: »Ste 
sami? — Ja, no, potem se ne 
bomo mogli pogoditi. Imamo 
sobo za dva. No, če bi bili tri
je . . .  Pa tudi štiri bi lahko 
vzeli.« Za enega pa ni prosto
ra.

Kadar prideta dva dijaka, ji
ma gospodinja pokaže sobo. Ko 
vprašata, koliko bosta plačeva
la, jima najprej našteje sosede, 
ki za tako (navadno slabo!) so
bo prosijo toliko in toliko. Po
tem pristavi: »No, meni je do
volj, če mi bosta plačala vsak 
po 600 din mesečno.« Če ugo

varjata, da je preveč, jima za
brusi: »Če vama ni všeč, pa si 
poiščita drugod.«

Tako so dijaki prisiljeni pla
čevati mesečne po 500, 600, pa 
tudi več. Poznam primer, ko 
dijaka plačujeta za prehodno 
sobo (skozi katero domači ho
dijo v svojo kuhinjo in spalni
co) 1500 din, torej vsak 750 din 
mesečno. Drugje stanujejo štir
je v eni sobi na dveh poste
ljah in vsak plača 350 din. In 
kakšne so te sobe. Opremljene 
so s starim pohištvom, peči po 
navada niti nimajo. Ce hočeš 
kuriti, si jo prinesi sam.

Tako imajo skromna dijaška 
stanovanja pretirano visoke 
cene. Ali ne bi bilo možno, da 
bi ljudski odbor mestne obči
ne skušal urediti te cene? -al.

Pripomba uredništva: Dija
ku, ki nam je poslal gornji do
pis, dajemo vsekakor prav. Po
udarjamo pa, da LOMO pri 
tem ne more kaj ukrepati, saj 
so to opremljene sobe, ki jih 
oddaja vsak lastnik sram. Goto
vo pa ne bi bilo napak o tem 
vprašanju kako drugače raz
mišljati in pomagati dijakom.

N ek aj o ljutomerskem kinu
Odkar je vodstvo kina pod 

upravo KUD »Ivan Kaučič« 
Ljutomer, se je v marsičem 
spremenilo. Bivši prosvetni 
dom ni več ustrezal svojemu 
namenu. Potrebne so bile 
ogromne adaptacije in dom je 
temeljito ne le popravljen, 
temveč po načrtu sodobnih po
treb preurejen. Tako služi dom 
tudi za gledališke, koncertne in 
druge kulturne prireditve. Z 
dograditvijo odra. garderobe, 
oblačilnice. kulisarne in drugih 
prostorov je tudi najbolj raz
vajenemu igralcu ustreženo.

Kino dvorana je pridobila 80 
novih sedežev in ima skupno 
332 sedežev. Skupno s stojišči 
lahko sprejme 400 ljudi.

Z dobro razpredeno filmsko 
reklamo, ki jo vaški odbori 
prosvetnih društev redno pre
jemajo, zatem časopisno in lo
kalno reklamno objavo se je 
spričo zboljšanja kvalitete fil
mov Število obiskovalcev po
dvojilo. Tako se je kaj kmalu 
pokazala potreba uvesti še en 
film med tednom. Redne pred
stave vsako sredo, četrtek, so
boto in nedeljo nudijo občin
stvu potrebno razvedrilo.

Tako je Ljutomer kot sredi
šče Prlekije tudi v tem pogledu

ustregel željam delovnih ljudi.
Toda, le nekaj bi se morali 

obiskovalci kina navaditi, da 
predstav ne zamujajo in da s 
tem ne motijo ostalih gledal
cev. Diapozitiv kina, ki je na 
te napake dalj časa opozarjal, 
je le malo zolegel Nujno bo, 
kakor je drugod, vstop med 
predvajanjem filma prepove
dati.

Vodstvo kina in društvo pri
jateljev mladine sl prizadeva, 
da mladina ne obiskuje večer
nih filmskih predstav. Pri tem 
pa so neredke težave, da prav 
starši, ki so v prvi vrsti od
govorni za vzgojo otrok, kršijo 
to. Nadzorni organi bodo mo
rali nastopati strožje.

Med obiskovalci kina je ugo
tovljena še ta slabost, da fil
mom domače proizvodnje ne 

 posvečajo pozornosti, kakor jo 
ti zaslužijo. Predstave niso 
tako obiskane, kakor pri filmih 
iz uvoza, kar seveda ni prav. 
Vsak pošten državljan se mora 
zavedati, da so domači filmi 
plod sodobne družbe.

. Poleg domačih filmov je bil 
za letos predviden naseldnji 
globalni plan prikazovanja tu
jih filmov:

 ZDA 50 filmov, Anglija 10,

Francija 8, Italija 5, Nemčija 
3. Avstrija 2, Mexika 5, ostali 7, 
skupaj 90 filmov.

Po vsebini pa so filmi na
slednji:

Drame 33, akcijskih 18, ko
medij 15. glasbenih 6, mladin
skih 8, naprednih 10, skupaj 
90 filmov.

Novost za ljutomerski kino 
je tudi to, da bo v kratkem 
uvedeno nezgodno zavarovanje 
za obiskovalce J. W

Dobra priprava na občne zbore 
kulturno umetniških društev
Okrajni odbor Ljudske prosve

te Ljutomer je pretekli teden 
sklical sektorsko konferenco 
predsednikov in tajnikov kultur
no-umetniških društev iz Apač, 
Črncev, Stavešincev, Stare gore, 
Negove, Stogovcev, Radencev, 
Ščavnice in Radgone. Poleg pri
prav za občne zbore društev, ki 
naj bi bili povsod v decembru, 
so sklenili, da se bodo društva 
v bodoče tesneje povez ala z od
bori Socialistične zveze in ljud
skimi odbori ter njihovimi pro
svetnimi komisijami. V zimsko 
izobraževalno delo bodo vnesli 
več načrtnosti. Posebno pozor

nost bodo posvetili knjižnicam 
in knjižničarjem v Apaški kot
lini.

Od omenjenih društev radgon
skega sektorja je najdelavnejše 
mlado društvo v Črncih, ki goji 
dramatsko, pevsko in šahovsko 
sekcijo ter ima knjižnico. V zim
skem izobraževalnem delu pa je 
največje uspehe doseglo društvo 
v Slatini Radenci.

Podobne sektorske konference 
bodo tudi po drugih krajih ljuto
merskega okraja, da hl se vsa 
društva dobro pripravila na let
ne občne zbore in pripravila do
bre delovne načrte.                    Ika 

Topel in borbeni ž iv lje n jsk i lik  kom unista , našega 
narodnega heroja M arka-Š tefana Kovača, je  prikazal 
zbranim  tisočem  v  sv o jem  govoru ing. Kolom an C igü t, 

ob odkritju  spom enika narodnemu heroju Stefanu Ko
vaču, v  nedeljo , dne  2 9 . novem bra. Da bi te besede o 
ž iv lje n ju  heroja M arka prišle m ed v se  prekm ursko  
ljudstvo , objavljam o g o v o r  ing. Cigü ta v  d veh  podlist
kih , danes — in  v  p r ih o d n ji š tev ilk i.

Danes slav i naša socialistična  
dom ovina sv o j ve lik i praznik. 
D eset le t je  p o tek lo  od onih dni 
v  Jajcu, ko  se je  rodila naša do
movina. Socialistična dom ovina  
—  to je  bil v  tistih  časih, ko  je  
hodil po naši slovenski-prekm ur- 
sk i zem lji še narodni heroj Š te
fan Kovač-M arko, kom ajda le 
vroča že lja, koprneča v  srcih 
naprednih Ijudi.

Prekm urski S lovenci, delovni 
lju d je  Dolinske, R avenske in 
Goričke, sm o danes spet zbrani 
v  naši Soboti, pred b ivšim  Sza
paryjev im  gradom, simbolom  
tem ne naše preteklosti, istočasno 
pred spom enikom , ki ga bomo 
danes odkrili, pred spom enikom  
največjega sina teh ravnin, Š te
fana Kovača, ko t sim bolom  bor
be, napredka in lepše bodočno
sti. N edaleč od tu sto ji skrom en  
spom enik prekm urski slovenski 
knjigi, k i je  budila naše in Š te
fanove prednike, da so ostali ver
ni svo ji slovenski besedi.

Na tem  m estu smo kov ali v  
m aju 1941 načrte, ka tere  je ta
krat znal razviti Štefan, načrte 
o borbah za lepše in srečnejše

živ ljen je  delovn ih  ljudi naše do
m ovine, prav posebej pa za sreč
no ž iv ljen je  prekm urskih  ljudi: 
sezonskih  delavcev , bajtarjev, 
d e la v c e v . . .

Živ ljen je  našega narodnega  
heroja  je  tako ozko  povezano z 
zgodovino naprednega gibanja v 
Prekm urju, da je enostavno ne 
morem o ločiti. Pri vsaki akciji, 
skoraj pri vsakem  sestanku  je  bil 
zraven on, bil m ed prvoborci za 
napredek delovn ih  l judi, iz ka
terih je  sam izhajal.

Ko se je rodil naš narodni he
roj, bilo je  to  18. avgusta 1910 
v N edelici, je  v  Prekm urju v la 
dala še svetoštefansko  M adžar
ska, k i le  takrat stala pred prvo  
sv e to vn o  vo jn o  1914. Po tej v o j
ni so končno tudi Prekmurci do
bili svojo  dom ovino. Prvič je b i
la to n jihova  dom ovina, toda nje  
Prekmurci niso vzljubili, sa j se 
je  Prekm urje po letu 1918 šele 
začelo politično prebujati. Na
rodna zavest je bila zelo m ajh
na, sa j ni čudno, ko  so jih stal
no učili o tem, da so Vendi, vse 
drugo k o t S lovenci.

Kovač Š tefan je  zrastel v  te j

  novi dom ovini, k i  je  bila krivič
na napram  n jem u in vsem  na
prednim  ljudem . Toda vendar se 
je  boril za n jo  in padel za njo. 
Kovač pa vendarle  ni padel, pad
lo je  le n jegovo  telo, njegove  
ideje , n jegovo  delo  pa nas je  
sprem ljalo v  borbah in nas pri
ved lo  v  lepše življen je . S to 
dom ovino, z n jenim  ljudstvom  je  
žive l tudi narodni heroj M arko. 
Leta 1922 je  vstop il v  gim nazijo  
v  V eržeju. Kakor je  onih neka j 
tisočev Prekm urcev, leto za le
tom, odhajalo na sezonsko delo  
po svetu, v  Francijo in N em čijo, 
od koder so se v  jesen i vračali 
v  svo je  bajte, tako  j e Š te fan od
hajal in se vračal. Ž iv ljen je  rev
nega km ečkega  študenta, k i je  
moral ž ive ti v  verže jskem  Mar
janišču, je  bilo bridko in težko. 
Že zgodaj je spoznal p o kva rje 
nost svo jih  vzgo jite ljev , prva  
razočaranja v  te j pokvarjen i 
cerkven i gospodi so b istveno  
vplivala  na n jegov nadaljnji raz
voj. Sam s i je  našel drugo, na
prednejše društvo  v soboški 
gim naziji. Z ostrim  m ečem značilnosti je počasi prodiral v skriv—

nosti krivičnega družbenega re
da. Dočim so se m ed onim i se
zonskim i delav c i, k i so hodili po 
svetu , le redki prebudili in tozlasti oni, ki so delali po Franciji, in to med delavstvom, sop a oni, ki so hodili po Nemčijo, prihajali nazaj zastrupljeni shitlerizmom in skoraj vsi širili

propagando za Hitlerja in blatili 
svo jo  revno dom ovino, k i jim ni 
mogla dati koščka kruha. T u  je  
močno trpela njihova že tako 
m ajhna narodna zavest.

Štefan je  pa delal doma med  
svo jim  ljudstvom  in prihajal do 

 svojega cilja. Preživljal se je  z  
inštrukcijam i. Pri Benku je  sta
noval skupa j z  napol blaznim  
vratarjem , kam or ga je nastanil 
blagorodni gospod industrijalec 
in vendar je  21. junija  1930 ma
turiral na soboški g im naziji. Ka

k o  preroško zven e  besede slo
v e n s k e  m aturitetne naloge Š te

fana Kovača: »T vo j ukaz je v 
tebi! Slušaj g a !« (Oton Župančič: 
Veronika Deseniška). Sam je 
vedno nosil svo j ukaz v  sebi in 
ga poslušal, nosil je  v  sebi ukaz 
ljudstva, ukaz Partije in ga do 
sv o je  sm rti poslušal. 

Po maturi ga vodi pot v  našo 
belo Ljubljano, naprej za zna
nostjo, k je r  se vpiše na pravno  
faku lteto  un iverze  in postane re
volucionaren, napreden prekm ur
sk i študent, le tn o  povezan s
svo jim  ljudstvom . On je bil med  
prvim i prekm urskim i študenti, ki 
so začeli širiti m arksizem  v 
Prekmurju. V elika  večina pred
vo jn ih  š tuden tov  je prihajalo iz 
zelo revnih  km ečkih  hiš, kamor 
so se vedno vračali in imeli ves 
čas študija  zelo dober stik s 
km ečk im  prebivalstvom  med ka
terim  so bili nosilec naprednih 
id e j v  raznih oblikah.

Že v  začetku  leta 1924 je bilo 
ustanovljeno v  Prekmurju Slo
ven sko  akadem sko društvo »Za
vednost«, k i pa že po svojem



n aslovu, vsebini in načinih dela, 
ter po povezavi na voditelje 
Kleklovega klera, ni moglo od
govarjali stremljenjem naprednih 
prekmurskih akademikov ter je 
prihajalo v društvu do ostrih 
sporov, kar je povzročilo, da so 
napredni prekmurski akademiki, 
med njimi je bil spet med prvi
mi Štefan Kovač, že v začetku 
leta 1933 začeli vršiti priprave 
za ustanovitev Kluba prekmur
skih akademikov, ki ni predpo
stavljal svojim članom predpisa
nega svetovnega nazora, am
pak je imel v svojih pravilih na
pisano, da je »izven nazorski« 
klub. Že 1. februarja leta 1934 
so bila pravila potrjena in veli
ko delo tega kluba, ki ga je iz
vršil od svoje ustanovitve pa 
do okupacije leta 1941, v borih 
sedmih letih, je ogromno. V 
njem so maloštevilni partijci na
šli hvaležna študentska srca, ki 
so se z mladostnim elanom bori
la za ideje Partije, za ideje 
marksizma v ekonomsko in po
litično zaostalem Prekmurju. 
Vendar smo imeli v Štefanu Ko
vaču, tudi po tem, ko je 1935 
diplomiral, dobrega tovariša in 
učitelja. Saj samo akcija za po
polno gimnazijo v Soboti in or
ganizacija potujočih knjižnic po 
Prekmurju sta dve ogromni deli. 
Po poti, ki jo je utrla skupina 
okoli Štefana Kovača in Miška 
Kranjca, je šla potem vsa gene
racija prekmurske napredne vi
sokošolske mladine do okupacije 
in se je potem leta 1941, sledeč 
svojim vzornikom opredelila za 
borbo proti okupatorju.

Kako je znala visokošolska 
mladina, vodena od Štefana Ko
vača in Miška Kranjca, organi
zirati in delati, je lep dokaz, da 
je tudi prva številka »Ljudske 
pravice« izšla v Lendavi 5. ok
tobra 1934. Prvi urednik je bil 
Miško Kranjec. Ne moremo re
či, da je bil to slučaj, da je 
»Ljudska pravica« začela izhaja
ti v Prekmurju Prihodnje leto 

 bomo praznovali 20-letnico usta
novitve In tam se bomo morali 
ponovno spominjati Štefana Ko
vača, ki je bil tudi v »Ljudski 
pravici« zvesti borec za pravice 
izkoriščenih rojakov. Bil je mar
ljiv dopisnik iz Sobote, kjer je 
razkrinkaval nečloveške odnose 
izkoriščevalskih tovarnarjev 
Benka, Cvetiča ... Kovača naj
demo pri prvem uspelem štrajku 
zidarjev leta 1936.

3 VII. 1936 izide prva številka 
»Mladega Prekmurca«, napredne 
revije mladih Prekmurcev, okoli 
katere se zbere krog mladih 
ljudi, ki so ustvarili za tiste ča
se precejšnjo stvar. Jasno, da je 
tudi med pionirji »Mladega 
Prekmurca« bil Štefan Kovač

Od leta 1935 naprej rastejo po 
naših vaseh Društva kmečkih 
fantov in deklet, v Borejcih, Ve
ščici, Črnelavcih, Gornjih Pe
trovcih, Adrijancih, Veliki Pola
ni, Črenšovcih. Člani kluba Prek
murskih akademikov delajo v 
teh društvih, saj so oni le del 
kmečke mladine, ki si je tako 
želeja izobrazbe.

Ta društva so se močno razši
rila in v Murski Soboti je bilo

ustanovljeno Prekmursko okrož
je DKFID. Vendar so ta društva 
delala po idejah Š tefana Kovača, 
po idejah Partije, ne pa po ide
jah gospodov liberalcev  v  Ljub
ljani, ki so sedeli v glavnem od
boru.

Ko se je vršila 1. avgusta 1937 
tekma koscev in žanjic pri Ja
nezu Žibriku v Veščici, ki jo ja 
priredilo tamkajšnje DKFID je 
spet Štefan Kovač bil glavni go
vornik. Tako je znal samo on 
govoriti prekmurskim ljudem: 
Prihajali so v Soboto z  ,ruksa

ki  na hrbtu, zdaj pa imajo hiše 
in tovarne; vse seveda iz naših 
žuljev.« Ko so se vračali Prek
murci domov, so modrovali: 
»Istino je povedal«.

Za časa njegovega bivanja v 
Mariboru, ko je bil koncipient 
pri naprednih advokatih dr. Ku
kovcu in dr. Škapinu, se le ozko 
povezal z dr. Vilfanom in Vitom 
Kraigherjem, ki sta imela odlo
čilen vpliv na njega in je bil tu
di v Mariboru leta 1938 sprejet 

 v vrste slavne KPS. Potem je še 
krepkeje zagrabil za delo i n  
skupno s Miškom Kranjcem sta 
pri volitvah decembra 1938 do
segla, da je 2676 Prekmurcev od
dalo svoje glasove za Miška 
Kranjca, kandidata opozicije, 
kandidata Partije. Seveda ta 
številka ni merilo naprednih 
Prekmurcev tiste dobe, v tel Šte
vilki so zajeti le najpogumnejši, 
samostojni ljudje tistega časa.

V letu 1938 postane Štefan

Sekretar partijske organizacije v 
Soboti. Kolikor vedo povedati še 
živeči tovariši iz tistih časov, so 
bili  v  glavnem v Partiji le inte
lektualci, po največ iz revnih 
kmečkih družin. Delavcev je itak 
v Soboti bilo malo in ti še na 
pol proletarci. Partija se je ome
jevala na ozek krog ljudi in ni 
prodrla na vasi, da bi zajela no
ve ljudi v svoje vrste. Seveda 
je to danes lahko reči, ampak v 
takratnem Prekmurju, kjer je bi
la močna peta kolona, poleg pa 
še zapeljana množica sezonskih 
delavcev, ki so bili najboljši agi
tatorji za Hitlerjevo »revolucijo« 
in so v  njej videli hitrejšo mož
nost izboljšanja svojega položa
ja, je bila to težka stvar. Delav
ci so na delu v Nemčiji poslušali 
agitacijo hitlerjevcev, doma jih 
je pa hujskala proti komunizmu 
cerkev s klerom Kleklovega ti
pa. Zato je kajpak hitlerizem 
našel ugodna tla med prekmur
skimi, zlasti revnimi kmeti. Tu 
so bili spet napredni študentje, 
ki so vršili pojasnjevanja zape
ljanim ljudem, a naši ljudje ta
krat v glavnem niso dojeli raz
like med stališčem Partije in hit
lerizmom. Še večje težave nasto
pijo ob rusko-nemški pogodbi I. 
1939, ko je pojasnjevanje vsled 
napačne politike Sovjetske zve
ze postalo silno težavno. Zape
ljani Prekmurci postanejo moč
no zadovoljni in vedno pogo
stejše so se slišali Izrazi »Konč
no smo se našli skupaj na isti 
liniji. Zdaj pa bo kmalu tudi pr

 nas drugače!«
(Konec prihodnjič)
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P o  P r e k m u r j u  i n  P r l e k i j i
„90 minut prijetnega

r e z v e d r ila" v  Ljutomeru
Ljutomerski Veseli teater je 

preteklo soboto odprl novo se
zono. Pripravil je »90 minut pri
jetnega razvedrila«.

Igralci so v soboto in v nede
ljo nastopili pred številnimi gle
dalci ki so napolnili dvorano 
doma kulture. Program je bil do
kaj dobro izbran in tudi naštudi
ran. Domala vsi skeči so imeli 
svojo satirično-vzgojno vsebino, 
ki je šibala nezdrave pojave na
šega časa. To velja Še poseb
no za Drašekove  Šaljivke, 
ki je z domačega vrta. Njegov 
Prlek je s svojimi pripovedkami 
često pripravil gledalce do sme
ha. Škoda, da nima vrstnika! 
»Štorija« okrog brivca pa ni bi
la posrečeno izbrana, ker ni ime
la satirično-vzgojne osti. Zato je 
zbledela, njen nosilec pa se je 
prelevil v nekakšnega cirkuške
ga igralca. Da se razumemo: če 
je bil namen prireditve, za vsa
ko ceno pripraviti gledalce do 
smeha, potem ni kaj oporekati; 
če pa so nastopajoči hoteli dose

či tudi vzgojni učinek, kar je od 
take prireditve pričakovati, po
tem jim brivec ni kdove kako 
presrečno rešil položaja. Res — 
gledalci so se mu smejali; a ko
mu je veljal njihov smeh? Kljub 
temu pa so gledalci odnesli s 
predstave kar dobre vtise.

Ob zaključku predstave v ne
deljo so slavnostno oblečeni 
igralci izročili darila in razne 
diplome svojim tovarišem: Slav
ka Senčarju, Mariči Rajhovi in 
Stanku Batisti v znak priznanja 
za večletno udejstvovanje v dra
matiki. Zbrano občinstvo je ju
bilante toplo pozdravilo.

-or.

MIKLAVŽEV SEJEM
V MURSKI SOBOTI JE BIL

DOBRO OBISKAN
Kljub meglenemu vremenu je 

na sejem prišlo mnogo kupcev, 
pa tudi mnogo prodajalcev. Naj
več je bilo raznih obrtnih izdel
kov, pa tudi trgovcev s tekstil
nim blagom je bilo precej. Kup
ci so imeli veliko možnost izbi
re. Pa tudi cene tekstilnega bla
ga so vsled zadnjega znižanja 
omogočile večje nakupe za zimo 
potrebne obleke.

POPRAVEK
V zadnji številki je med poro

čili z Volišč tiskarski škrat nare
dil majhno napako: iz k je na
redil n in tako je iz Kukeču na
stalo Kuneču, iz Kukeč pa Ku
neč. Toliko v pojasnilo, da ne bi 
kdo mislil, da je to kaka nova 
vas, temveč naj bo prepričan, da 
so se tako postavili v našem Go
ričkem Kukeču.

Pojasnilo k članku :
Več budnosti proti 
gospodarskemu kriminalu

Pod gornjim naslovom objav
ljen članek dne 6. novembra 
1953, v številki 45, je opozoril 
javnost, da je treba posvetiti 
vodstvu raznih podjetij več 
budnosti in sproti odstranje
vati vse nerednosti, da ne pride 
do večje gospodarske škode po 
krivdi volilnih Ijudi, kot je bil 
primer v Mizarski delavcnici 
Apače in v podjetju Elektro- 
Radio Gornja Radgona.

Delavski svet Elektro-Radio 
je smatral ta članek za krivi
čen in netočen ter uvaja sodni 
postopek proti piscu, ki je pa 
zadevo obelodanil na podlagi 
podatkov, ki jih je prejel. Na 
podlagi naknadnih ugotovitev 
je le trditev o zaposlitvi žene 
knjigovodje Milbergerja v pod
jetju netočna, ker ta ni v tem 
podjetju v delovnem razmerju. 
Nadalje, ker je med sestavo 
članka in objavo preteklo ne
kaj tednov, je med tem časom 
na pobudo delavskega sveta v 
podjetju bil takratni upravnik, 
na katerega se članek nanaša, 
Viktor Koren, ki svoje naloge

ni opravljal ter se splošno vda
jal pijančevanju, razrešen. De
lavski svet je med tem časom 
začel odstranjevati razne ne
rednosti, ki jih je zakrivilo 
prejšnje vodstvo in katere se
daj raziskuje sodišče. Razum
ljivo je, da spričo tega krivda 
za takšno stanje v preteklosti 
ne zadeva sedanjega vršilca 
dolžnosti upravnika Mirka Rav
nikarja niti sedanji delavski 
svet. O izletu na morje pa de
lavski svet zatrjuje, da Je bil 
ta prirejen z zbranimi sredstvi 
od nadurnega dela ter  prihran
kov pri mesečnih plačah. De
lavski svet pa je sklenil prire
diti delavcem po napornem de
lu primeren Izlet v času, ko so 
adaptirali poslovne prostore.

Pisec članka ni imel namena 
nekoga blatiti alt žaliti. On je 
le želel, da bi se razmere v 
podjetju Elektro-Radio Gornja 
Radgona uredile in se izboljšalo 
nezdravo stanje. Zato je zado
voljen s spremembo na bolje 
v tem delovnem kolektivu in 
jim želi mnogo Uspehov. rj.

Na P ra zn ik  re p u b lik e  je  v Z g o rn ji Ščavnici zasvetila  
e le k tr ik a

Po daljšem prizadevanju ob
činskega odbora SZDL Zgornja 
Ščavnica in požrtvovalnega od
bora za elektrifikacijo V Zgor
nji Ročici je na Praznik repu
blike zasvetila električna luč v 

 Zgornji Ščavnici, pri Ani, v 
 Zgornji Ročici in v Krivem 
vrhu.

Na slavnostni otvoritvi 29. no
vembra popoldne je prebival
stvo izreklo hvaležnost ljudski 

 oblasti za pomoč. Saj je OLO 
 Maribor-okolica poma gal pri 
 elektrifikaciji z izdatnimi de
narnimi sredstvi, ki jih je pri
speval za gradnjo daljnovoda.

Na slavnost je prišel zastop
nik OLO tov. Peter Kociper. 
Ko je pozdravil vse navzoče,

se je v govoru dotaknil naše 
preteklosti iz dobe zadnjih de
setih let, ko so bili v Jajcu po
loženi temelji naše nove drža
ve — republike. Prebivalstvo 
občine Zgornja Ščavnica pro
slavlja to obletnico z velikim 
delovnim uspehom — pridobit
vijo elektrike. Na koncu je 
naglasil, da bosta morala Ob
činski odbor SZDL in ObLO še 
bolj sodelovati in enotno reše
vati vsa vprašanja gospodar
skega kulturnoprosvetnega, so
cialno-zdravstvenega in politič
nega pomena.

Na slavnosti so sklenili, da 
bodo pomagali še ostalim vasem 
V občini, da bi tudi njim 
1. maja že zasvetila elektrika.

R. J.

A kadem ija ob P razniku  
republike v Beltincih

Preko 700 Beltinčanov, na 
Čelu z občinskim ljudskim od
borom, se je v soboto zvečer 
udeležilo svečane akademije v 
čast Praznika republike, ki je 
bila v zadružni dvorani. Po go
voru, v katerem je bila opisana 
herojska zgodovinska pot na
rodov Jugoslavije, je sledil kul
turni program. Poleg recitacij 
in prizora iz narodnoosvobodilne 
borbe je nastopil zelo uspešno 
skoraj 80-članski pevski zbor 
nižje gimnazije pod vodstvom 
tov. Gonze. Tamburaški zbor je 
nastopil z  venčkom narodnih in 
partizanskih pesmi. Sodelovala 
je tudi godba na pihala. Tudi 
najmlajši — cicibani — so če
stitali k Dnevu republike, -ce.

„Pri sosedu bodo pa jutri klali“
Tako gre pozimi glas od hiše 

do hiše, ko se kmečki ljudje 
pripravljajo na svoj največji 
zimski praznik. Po svojem leto 
in dan trajajočem trudapolnem 
delu kmečki človek tudi za
služi nekoliko oddiha in pri
boljška. — Človek pa je vedno 
bolj nagnjen k slabemu kot pa 
k dobremu in kadar mu dobro 
gre, rad pozabi na marsikaj. 
Da se to ne bi zgodilo in da 
ne bi pozabili na najvažnejše, 
bi radi opozorili naše kmeto
valce, da klanje ni važno samo 
zaradi kolin in masti, ampak 
da je treba vso pažnjo posve
čati tudi svinjski koži. Svinjska 
koža je pomembna surovina za 
našo usnjarsko industrijo, izde
lano svinjsko usnje pa je važno 
za izvoz, ker prejemamo zanj 
devize, nujno potrebne za naše 
gospodarstvo.

Če svinjski koži posvetimo 
Vso potrebno pažnjo, je korist 
vsestranska. Za pravilno odrto 
svinjsko kožo brez zareze do
bite lepe denarce, seveda samo 
za res prvovrstne kože. Po

trebno je zato, da klavci kolje
jo in odirajo z vso skrbnostjo 
in ne s tresočo roko.

Reči se mora, da v večini 
krajev Slovenije že od nekdaj 
prašiče odirajo in kože prodajo. 
So pa še ljudje, ki svinjske ko
že takorekoč zavržejo. Deloma 
ponekod kože puste na slanini, 
ki je namenjen za sušenje, de
loma se koža predela v kloba
se. Kar se tiče slanine 6 kožo, 
ta v zimi še zdrži, v poletju pa 
slanina ravno zaradi kože po
stane žarka, ker nastopi raz
krajanje slanine zaradi svetlobe 
in toplote. Žarka slanina je ne
prebavljiva in zdravju škodlji
va. Vsekakor je v obeh prime
rih korist manjša, kot pa če 
pravilno odrto kožo prodate.

Surove kože Vseh vrst zbira 
KOTEKS drž. podjetje za pro
met s kožami in tekstilnimi 
surovinami. To podjetje ima  
s v o je  odkupovalnice v Vseh 
večjih krajih Slovenije, poobla
ščene zbiralce pa v vseh kra
jih. Obrnite se za oddajo svinj
skih kož do najbližjega zbiralca.

pri katerem lahko dobite tudi 
vsa podrobna pojasnila tako 
glede prevzema kož, pa tudi po
trebna navodila glede klanje in 
pravilnega drtja prašičev.

Uspehi društev »Partizan*4 v Obmurju
Društva »Partizana so tekmo

vala v okviru svoje zveze za 
Slovenijo skozi vse leto 1953 za 
29. november, Praznik repub
like. Zato ob tej priliki poglej
mo, kakšne uspehe so dosegla 
v tem tekmovanju nekatera 

 društva.
»PARTIZAN« GORNJA 

RADGONA
Z rednim in  načrtnim delom 

si je to društvo ustvarilo po

goje, da se je lahko vključilo 
v tekmovanje. V društvu redno 
vadi 10 oddelkov s skupnim 
Številom 250 članov in mladi
ne. V letošnjem letu so naredili 
preko 900 vadbenih ur na ka
terih so  se pripravili na šte
vilne nastope in tekmovanja. 
Med največje uspehe štejejo 
svoj prvi letni nastop, na ka
terem je nastopilo 580 domačih 
telovadcev s 15 točkami. Ob 
tej priilki so med prvimi v

Sloveniji razvili svoj društveni 
prapor. Dve dobro uspeli dru
štveni akademiji sta pokazali 
izurjenost najboljših telovad
cev. V odbojki tekmujejo stal
no v društvu in s sosednjimi 
društvi. Mladinska in članska 
vrsta pa sta bili zelo resna tek
meca okrajnemu prvaku. V 
množičnem tekmovanju se jev 
različnih panogah pomerilo 462 
tekmovalcev. Atletiki so osvo
jili okrajno prvenstvo v letoš
njem letu. Enajstorica nogome
tašev je dobro zastopala svoje 
barve, saj je večino tekem od
ločila v svojo korist; premaga
la Je celo Ljutomerčane.

Množični spomladanski in 
jesenski teki. orientacijski po
hodi in družabni izleti so bili 
dobro obiskani. Sodelovanje na 
številnih nastopih sosednjih 
društev je bilo lepo prijatelj
sko srečanje. Na jubilejnem 
zletu v Ljutomeru je nastopilo 
218 Radgončanov, v Ljubljani 
pa 20.

Člani so pomagali tudi pri 
gradnji. Uredili so si prostra
no telovadišče, igrišče za od
bojko in druge naprave. Pri 
tem so opravili preko 400 ur 
prostovoljnega dela.

. . .  IN »PARTIZAN« 
LJUTOMER

Tudi to društvo je v letoš
njem letu doseglo zadovoljive 
uspehe. Z vadbo osmih društ
venih oddelkov je razvijalo 
vsestransko telesno vzgojo. Go
jili so: atletiko, vaje na orod
ju, odbojko, nogomet, košarko, 
plavanje in smučanje. Med 
številnimi prireditvami in tek
mami je bil najpomembnejši 
Jubilejni zlet in proslava 50. 
obletnice delovanja telovadne
ga društva. Priprave za ta 
praznik so bile zelo obširne, 
saj je na zletu nastopilo čez 
1500 telovadcev. Tudi dve aka
demiji sta bili zelo uspešni.

Moška in ženska ekipa od
bojkarjev sta osvojili okrajno 
prvenstvo. V republiki pa bo 
osvojili četrto mesto Nogome
taši so že pričakovali, da bodo 
prišli v republiško ligo. Ven
dar imajo zasedaj v mariborski 
podzvezi drugo mesto. Društvo 
je sodelovalo na nastopih so
sednjih društev in na jubilej
nem zletu v Ljubljani. Skrbeli 
so za vzgojo mladih vodnikov 
in v raznih tečajih usposobili 
tri nove vaditelje. Z večjim so
delovanjem in razumevanjem 
prebivalstva bi uspehi društva 

 lahko bili še večji .Ž. T.
N a fta  —  p rv a k  vzhodne slovenske lige

Zadnje nogometno srečanje 
je bilo tem važnejše zato, ker 
je odločalo, kdo bo prvak v 
vzhodni slovenski nogometni 
ligi. Zanimanje za srečanje 
med Nafto in Aluminijem je 
bilo veliko Prav tako med So
boto in Rudarjem. Kajti veliko 
vlogo je odigrala tudi Sobota, ki 
je s svojo zmago nad Rudarjem 
iz Trbovelj omogočila nogomet
nemu rivalu i t  Prekmurja, da 
je zasedel prvo mesto.

Lendavčani so sicer bili ve
liki optimisti. Kako ne bi pre
magali Aluminija, ki je pre
teklo nedeljo klonil na svojem 
igrišču pred Soboto z 1:5. Na 
zadnji tekmi v Lendavi pa se 
je pokazalo, da stari pregovor 
»nasprotnika se ne sme podce
njevati!« še vedno velja Mor
da igralci Nafte tega niso do

volj upoštevali. Saj so se ves 
čas tekme borili, Vendar žoga 
nikakor ni hotela v mrežo. Še 
tako ostre strele je ubranil raz
položeni vratar Aluminija. Edi
na priložnost za osvojitev obeh 
točk. ki se je nudila 10 minut 
pred koncem igre, je bila prav 
tako izgubljena, ko je Simon 
poslal enajstmetrovko mimo 
gola. Zato se je srečanje kon
čalo brez gola na obeh straneh. 
Pri tem pa je treba priznati, 
da so se gostje iz Kidričevega 
borili prav tako odločno. Sodnik 
Božičev, ki sicer ni dorasel, da 
vodi taka srečanja, ni oškodo
val nobenega moštva.

Moštvo Nafte pa si je kljub 
le eni osvojeni točki priborilo 
prvo mesto v vzhodni sloven
ski ligi.

Kmetova ci!
GLOBARIN ZRNA uničujejo 

poljske miši, ki vam delajo ško
do na oziminah.

RUMESAN, škropivo za zim
sko škropljenje sadnega drevja, 
čuva vaše sadovnjake pred 
ameriškem kaparjem. — Ta in 
razna druga sredstva si naba
vite pri Zadružnem trgovskem 
podjetju v Murski Soboti ali 
pri vaši kmetijski zadrugi.

Oglas dne 10. XII. 1953
PRODAMO na periferiji Maribo

ra krasno 10 ha posestvo za 
1,000.000 din, ostalo prevži
tek, 5 ha vinogradno in 7 ha 
mešano 3 km od Maribora za 
1,400.000 din in 1,100.000 ter 
več enakih posestev pri Ptuju, 
Ljutomeru in v okolici Mari
bora od 600.000 do 2,500.000 
din, dve krasni hiši — vili v 
Bistrici (7 km od Maribora) od 
katerih ima ena 1,75 ha sadov
njaka, a druga 2 ha mešanih 
kultur, po 1,200.000 din lepo hi
šo z obratujočo gostilno v 
Šentilju za 1,200.000 din, tri le
pe hiše v Poljčanah po 650.000 
din, dve v Soboti in dve v Te
šanovcih od 600.000 din na
prej, dvostanovanjsko v Pra
gerskem za 300.000 in mnogo 
drugih hiš v Mariboru in oko
lici od 400.000 din naprej. Po
leg navedenega so v prodaji 
tudi razne premičnine, kakor: 
stroj za rezanje mesa in slani
ne, stroj za zapiranje okroglih 
konzerv raznih velikosti, po
tem razni elektromotorji in 
poljedelski stroji vseh vrst po 
nizkih cenah. Realitetna agen
cija Maribor, Partizanska ce
sta 24.

TEDENSKI KOLEDAR
Nedelja, 13. decembra — Lucija 
Ponedeljek, 14. decembra — Vojmir 
Torek, 15. decembra  —Ljubica, Konrad 
Sreda, 16. decembra — Albina 
četrtek, 17. decembra — Lazar 
Petek, 18. decembra — Rastoje 
Sobota, 19. decembra — Dariji Urban

SONČNI VZHOD 13. decembra ob 7,35, 
zahod ob 16,16; doližna dneva 8,41 ur.

lunina SPREMEMBA 13. decembra 
prvi krajec ob 17.30.

SPOMINSKI DNEVI 
13. decembra 1867. leta je France Lev

stik izdelal slovenski politični program 
in ga je odposlal štajerskim rodoljubom 
v Mariboru.

15. decembra — 1941. leta so bili
 Ljubljani obsojeni na smrt narodni 

heroj Ljubo Šercer in tovariši. — 1941. 
leta so usmrtili Pina Tomažiča in tova
riše, borce proti fašizmu v Trstu. — 
1945. leta je bilo ustavljeno izdajanje 
,,Primorskega dnevnika" v Trstu, nakar 
je izbruhnila splošna stavka. — 1940. 
leta se je začel skupni kongres SKOJ 
in LMJ ter sta se obe združili v enotno 
mladinsko organizacijo.

16. decembra 1575. leta je bila do
tiskana prva slovenska knjiga v Ljub
ljani.

KINO
SOBOTA predvaja od 11. do 13. decem

bra nemško komedijo ,,NIKI"; — od 
15. do 17. decembra angleški film 
„HITREJŠI OD ZVOKA".

LJUTOMER predvaja 12. in 13. decembra 
francoski film ,,USTRELJEN OB ZORI". 
— 16. to 17. decembra nemški film 
,,Ljubezen ni IGRAČA".

RADGONA predvaja 12. in 13. decembra 
Jugoslovanski film  ,,OBČINSKI DETE"; 
16. in 17. decembra „ENCORE".

GRAD perdvaja 13. decembra ameriški 
film  „VIVA ZAPATA"; — 20. decem
bra ameriški film .»SREČANJE S FRAN
KENSTEINOM".

ČEPINCI predvaja 13. decembra francoski 
film ,,LJUBIMCA IZ VERONE"; — 20. 
decembra italijanski film ,,SUŠA".

MALI OGLASI
PODPISANI izjavljam, da nisem 

plačnik morebitnih dolgov mo
je žene Marije Flisar, rojene 
Kožuh, Črni vrh. Franc Flisar, 
Murska Sobota, Čopova 2.

VIKTOR FICKO iz Kovačevec 
štev. 33, preklicujem obreko
vanje, k i  sera ga naredil zoper 
Franca Graha iz Motovilec, št 
53, ker je neresnično, in se za
hvaljujem, da je imenovani 
odstopil od tožbe.

NA STARI GORI, občina Videm, 
je živinski in kramarski sejem 
vsako leto 13. decembra in ne 
15., kakor je bilo javljeno v
predzadnji  številki. Ker pa bo 
etos ta dan nedelja, bo sejeta 

naslednji dan.

PRODAM stanovanjsko hišo v 
Mariboru , primerno za obrtni
ka. Naslov pri vratarju Mari
borske tiskarne.

PRODAM OVCO, staro 3 leta. 
Jakob Škraban, Črnci 27, Apa
če.

PRODAM gradbeno parcelo in 
apno v Soboti; tesan les za 
ostrešje do 15 kub. metrov. 
Vprašati: Polana 8.

PRODA se travnik v Ljutomeru. 
Poizve se v Ljutomeru, Vrazo
va 3.

PRODA se razni inventar za tr
govino. Anica Ros, Ljutomer.

Vsak teden ena
OBSOJENČEVA TOŽBA 

»Če bi bil direktor podjetja, 
bi lahko brez dovoljenja za tr
govanje prodajal celo cement! 
Ker sem le navaden zemljan, 
pa so me obsodili že zaradi te
ga, ker sem prodajal le Raden
sko slatino...«

Vremenska napoved
za čas od 11. do 17. decembra.

V drugi polovici tekočega ted
na padavine, proti koncu tedna 
izboljšan je . V prvih dneh nasled
njega tedna zopet padavine, sneg 
do nižin. Od srede prihodnjega 
tedna dalje predvidoma Z o p e t 
daljše razdobje suhega vremena.



OBMURSKI TEDNIK
M urska  Sobota, 11. decem bra  1953

Mirne še ozračje ob 
jugoslovansko-italijanski meji

Poročilo, da je jugoslovanski 
poslanik v Rimu dr. Gregorič v 
imenu jugoslovanske vlade pred
ložil v razgovoru z italijanskim 
vladnim predsednikom Pello, naj 
se italijanske in jugoslovanske 
čete hkrati umaknejo z obmej
nega področja, je vzbudila v tu
jini, posebno v  Londonu in Wa
shingtonu, veliko pozornost. Za
hodni tisk je tudi že istega dne 
poročal o tem, da je predsednik 
Pella predlog sprejel. Naša jav
nost pa je pričakovala dejanj.

In ta so, na njeno veliko za
dovoljstvo, tudi sledila. Italijan
ska vojska zapušča obmejni pas, 
ki ga je od avgusta sem utrje
vala in s svojimi neprestanimi 
premiki vzdolž meja ustrahovala 
naše prebivalstvo onstran mejne 
črte in izzivala. Umikajo pa se 
tudi naše čete. Sodijo, da bodo 
najpozneje v  15 dneh zapustile 
obmejno področje zadnje čete. 
Ostali bodo samo še obmejni 
stražarji.

Uradna Italija je  sprejela novo 
Jugoslovansko pobudo, potem ko 
z rožljanjem z orožjem, z diplo
matskim spletkarjenjem med za
hodnimi zavezniki in z odprto 
protijugoslovansko gonjo ni mog
la izsiliti rešitev tržaškega vpra
šanja tako, kakor to zahteva ire

denta. Jugoslovanska odločnost 
je kljub zahodni podpori sedanji 
italijanski vladi preprečila impe
rialistične načrte tistih sil, ki 
skušajo dosledno stopati po sto
pinjah Mussolinijevega fašizma 
in predvojnega italijanskega im
perializma.

USPEH BERMUDSKE 
KONFERENCE

Jz poročila, ki so ga izdali tri
je zahodni najvišji predstavniki 
o svojih razgovorih na Bermu
dih, seve ni razvidno, ali so v 
celoti uspeli vskladiti svoja 
mnenja o tekočih mednarodnih 
vprašanjih, ki tarejo — svet. 
Vendar lahko trdimo, da je bila 
njih konferenca dokaj uspešna. 
Tako so sklenili, da se bodo zu
nanji ministri sestali s predstav
nikom sovjetske vlade v  pričet
ku januarja v  Zahodnem Berli
nu.

Kaj kuhajo 
na Zahodu . . .
Vendar še ne moremo trditi, da 

Je nastopilo povsem novo obdob
je  v jugoslovansko-italijanskih 
odnosih. Z Bermudov, kjer so se 
te dni trije najvišji predstavniki 
Velike Britanije, ZDA in Francl
je skupno z zunanjimi ministri 
in skupinami izvedencev menili 
o vseh perečih vprašanjih današ
njih dni, so prispele dokaj sum
ljiva poročila. Trt zahodne sile 
sicer nameravajo sklicati konfe
renco petih, na kateri bi prouče
vali tržaško vprašanje, hkrati pa 
po nepotrjenih vesteh žele izro
čiti še pred pričetkom konferen
ce vso civilno upravo v  sedanji 
anglo-ameriški coni (coni A) v 
roke italijanskih uradnikov.

Novice morda niso v  celoti 
resnične, toda že dosedanje rav
nanje zahodnih sil nam kaže, 
da njih računi — kar se tiče Ju
goslavije — niso nikdar čisti. Če 
so na Bermudih soglasno spreje
li taksen sklep, je jasno, da ju
goslovanske delegacije na to 
konferenco ne bo. Jugoslovan
sko državno vodstvo je že ne
kajkrat odločno Izjavilo, da ne 
priznava diktatov, niti ne dovoli, 
da bi ga kdor koli postavljal 
pred gotovo dejstvo.

K temu je treba še dodati, da 
se bodo jugoslovanske čete pra
vočasno vrnile na mejo, če je 
italijanski pristanek na umik čet 
povezan z gornjim načrtom. Za
gotovilo te vrste je izrekel mar
šal Tito ob istem času, ko je sve
toval italijanski vladi v  svojem 
govoru v  Jajcu, naj obe vladi 
sporazumno umakneta svoje če
te z  obmejnega področja in tako 
zmanjšata napetost na tem ozem
lju.

V Rimu ne smejo pozabiti, da 
so prišle na jugoslovansko me
jo strašit in izzivat najprej Itali
janske čete, in sicer v času, ko 
so Angleži in Amerikanci pri
pravljali združitev cone A z Ita
lijo, ne da bi o tem obvestili na
šo vlado.

S ta t is t ik a , k i b o  z a n im a la  
tu d i v a s

Kakor poroča švicarski časo
pis »Medicine et Hygienne«, so 
zdravniki pri obdukcijah umr
lih prebivalcev Basela, Stock
holma in Kopenhagena ugoto
vili, da je vsaj vsak deseti po
kojnik v življenju bolehal na 
želodčnem čiru ali čiru na dva
najstniku. Večina za svojo bo- 
bolezen ni sploh vedela.

Redno opazovanje nekega 
zavarovalnega zavoda v ZDA je 
pokazalo, da boleha 7 odstotkov 
vseh bolnikov za čirastimi bo
leznimi. Statistika v ZDA kaže, 
da boleha 2,4 odst Američanov 
med tridesetim in štiridesetim 
letom na boleznih te vrste, t. j. 
skorajda 1,500.000 oseb. Samo 
8 odst. bolnikov je doseglo v 
službi 65 let in si tako prido
bilo pravico do pokojnine.

Vendar zdravnik Bochus tr
di, da je mogoče čiraste 
bolezni dokončno ozdraviti, če 
se bolniki zaupajo specialistu

 ali če pametno žive. Po ozdra
vitvi je potrebno rentgensko 
nadzorstvo vsaj vsakih 6 me
secev. Če ne čutimo več bole
čin, še ne pomeni, da je nevar
nost že mimo

A li v e s te  . • •
. . .  da povzročata plima 

in oseka ob izlivu nekate
rih večjih rek v morje 
močno gibljive »vodne zi
dove« in da je plovba na 
teh mestih nevarna? Ta po
jav posebno dobro opažajo 
ob izlivu Amazonke (Bra
zilija), Indus (Indija) in 
Tsing Tanga (Kitajska).

ALI S T E  Ž E
poravnali naročnino ?

Obleka naj bo vedno čisla
Moško obleko je treba skrb

no negovati. Vsak dan jo je 
treba dobro skrtačiti in odstra
niti iz nje vse madeže, kolikor 
bi se pojavili. Suknjo je po 
ščetkanju treba obesiti na obe
šalnik, ne pa na naslonjalo 
stola, kakor to mnogi delajo.

 Tudi hlače je treba obesiti na 
poseben obešalnik.

Odstranjevanje prahu
Izpraznite žepe, obrnite jih 

 in dobro skrtačite z ostro ščetko, 
posebno kote, kjer se nabira 

 prah in tobak. Nato skrtačite 
 vse šive in robove na obleki 
Namočite gobo v mlačno vodo 
v kateri ste raztopili žličko 
amoniaka (eno žličko na pol li
tra vode), jo dobro izcedite in 
pobrišite nalahno z njo vso 
obleko v sa navlažena mesta 
takoj posušite s čisto in suho 
jelenovo kožo. Podlogo odrgnite 
s kosom čiste mehke tkanine.

Odstranjevanje sijaja
Obleko, s katere hočete od

straniti sijaj, ki se je pojavil 
kot posledica likanja, položite 
na mizo in jo skrtačite v smeri 
vlaken tkanine. Ščetko nama
kajte v vodi, v katero ste vlili 
žlico alkohola in enako količi
no amoniaka (na pet litrov vo
de). Ko je obleka vlažna, jo li
kajte čez vlažno laneno krpo. 

 Pri likanju likalnika ne pri
tiskajte, temveč se le nalahno 
dotikajte vlažne krpe. Po lika
nju se naj obleka posuši na 
zraku.

Čiščenje zamaščenih 
ovratnikov

Ovratnike je treba pogosto 
čistiti; ne smemo dovoliti, da 
se zelo zamastijo. Za čiščenje 
uporabljajte zmes ene žlice 
amoniaka in treh žlic vode. 
Ovratnik položite na debelejšo 
podlago in krp in ga krtačite z 
ne preostro ščetko namočeno v 
navedeno tekočino. Ko ste od
stranili vso maščobo, operite 
ovratnik s čisto vodo s krpo, 
ki ne pušča vlaken. Nato ga 
odrgnite s suho krpo in preli
kajte čez vlažno laneno krpo.

Krepitev oguljenih mest 
Če so se robovi rokavov za

čeli guliti, obrnit rokav, odpa
rajte podlogo in okrepite ogu
ljeni del z vbodi kot pri krpa
nju nogavic. To prelikajte čez 
mokro krpo, preganite rokav 
za kak centimeter više od prejš
njega roba, prelikajte, všijte 
podlogo in še enkrat nalahno 
prelikajte.

Kotiček za pionirje
N a š i  p o m e n k i
Dragi striček uredniki
V našem kotičku sem našel 

vprašanje, na katero ti želim od
govoriti. Če ne bo kaj prav, mi, 
dragi striček, oprosti.

Najbolj mi ugaja zimski letni 
čas.

Zakaj? Zato ker pozimi imamo 
sneg. Po snegu se lahko smučam, 
sankan in delam sneženega mo
ža. To je za nas pionirje največ
je veselje.

Najlepše te pozdravlja Štefan 
Kardoš, učenec III. razreda osn. 
šole, Mačkovci.

Dragi Štefan!
Odrezal se kratko, a juna

ško. Le tako naprej! Tudi uči se 
pridno. Pri delu pa nikoli ne 
oklevaj, kadar boi prepričan, da 
boi delal prav.

Te pozdravlja stric urednik

Moje jun aštvo
Po razgovoru z glavnim ured

nikom nisem hotel spremeniti 
sklepa. Nisem mogel. Kakšen 
junak pa bi bil, če bi tako hi
tro umaknil sklep o potovanju 
na Severni tečaj! Junaki ne 
spreminjajo svojih sklepov vsa
ko minuto, pa tudi ne vsako 
uro. Tako sem nekje slišal. 
Kdo je že to rekel —? Sicer pa 
ni važno, kdo je rekel. Dovolj 
je, če vemo, da je povedal res
nico. In ta je neizpodbitna. Ta 
se lahko dokaže na vsakdanjih 
primerih.

Le poglejmo malo okrog se
be! Mladi ljudje morajo obisko
vati šolo. V šoli pa se je treba 
učiti. To morajo delati. Nobe
nega pa ne more prisiliti nihče, 
da bi razred izdelal z odličnim 
uspehom. Nekateri se zadovo
lje tudi s slabšimi ocenami. 
Nekateri celo z rešilno bilko:

zadovoljivo. Tako mislijo odrasli 
ljudje. Učenci in dijaki pa 
vedo, da to ni res. Kdo si ne 
želi biti odličnjak?! Vsakdo sl 
je to že večkrat zaželel. Mnogi 
pogosto delajo načrte, kako 
pridno se bodo v bodoče učili. 
Toda svoje načrte kaj kmalu 
opuste. Mnogi odlože knjigo ali 
zvezek zaradi prijateljev, ki jih 
opazijo skozi okno. Mnogi med 
učenjem čakajo, da bi jim 
starši kaj naročili, kar bi jim 
omogočilo zapustiti knjige in 
sobo. Lep načrt ostane neizve
den. Učenec ali dijak se lovi 
za rešilno bilko: zadovoljivo. 
Odličnjaki pa so le tisti, ki vse 
leto vztrajno izpolnjujejo na
črte o pridnem učenju.

O tem sem razmišljal takrat, 
ko sem zapuščal pisarno glav
nega urednika.

Ali ne bi bil podoben lenemu 
učencu, če bi opustil svoj sklep? 
In kakšno rešilno bilko bi sl 
naj poiskal?

V mojem primeru ni bilo no
bene rešilne bilke. Tu ni bilo 
nobenih vmesnih možnosti kot: 
prav dobro, dobro in zadovo
ljivo. Možno je bilo le dvoje: 
iti na Severni tečaj ali ostati 
doma.

Zato bom šel na Severni te
čaj, pa amen! Tako sem skle
n it ko sem prav krepko priprl 
vrata na pisarni glavnega ured
nika. In še enkrat sem pritrdil 
kar na glas: »Amen!«

Pri tem sem se počutil kot 
vojskovodja, ki je sklenil, da 
bo potolkel sovražnike. V iz
vedbo svojega sklepa sem bil 
prepričan prav tako kot voj
skovodja, ki je poizvedel in 
pretehtal vse možnosti.

Pri vsem tem pa nisem po
mislil na to, da sem o tem 
sklepu začel razmišljati pred 
nekaj minutami. O tem raz
mišljam šele sedaj, ko pišem 
spomine. In prav v tem je bila 
največja slabost mojega juna
štva. Odločil sem se za veliko 
potovanje, še preden sem pre
tehtal možnosti. Brez razmiš
ljanja sem se odločil za izved
bo svoje davne želje. Ta je 
bila sicer lepa in mikavna, 
toda —.

Spomnil sem se besed glav
nega urednika. Srce mi je mal
ce zadrhtelo. Pa sem se spet 
ojunačil. Ni zlomka, da se ne 
bi našla neka rešitev. Vsak 
veliki vojskovodja je zmagal 
zato, ker je pred bitko trdno 
sklenil: zmagati ali umreti!
Nočem biti nič manjši junak, 
čeprav mi domovina ni dodelila 
naloge, voditi vojsko zoper so
vražnike.

Pri tem razmišljanju mi je 
postajalo kar prijetno. Tako 
bom imel vsaj priložnost poka
zati ljudem svoje junaštvo. To 
bo gotovo najmanj tako veliko, 
kat je Junaštvo pridnega in 
vztrajnega učenca. 

Marica želi biti telefonistka. Le 
kaj poreče k  temu njena malt, 
če jo  zaloti pri tem opravku.

N i m o g o č e
Jožek: »Mama, zakaj pa Sv. 

Miklavž ne pride vsak dan?«
Mati: »Ker iz nebes ne more 

vsak dan priti na Zemljo.«
Jožek: »Kako pa pride iz ne

bes, če so nad zvezdami? Ali se 
spusti s padalom?«

Mati mu pritrdi.
Jožek: »Kako pa se potem vra

ča v nebesa?«
Mati: »Ne sprašuj toliko! Z le

talom.«
Jožek: »Mama, to pa ni res! 

Letala Še do lune ne morejo pri
leteti, a kako naj bi priletela do 
zvezd.«

Negujmo svoje noge
Nega nog je zelo važna. Vsa

kodnevno umivanje nog naj 
postane navada, ki je sama po 
sebi razumljiva. Noge z bole
čimi odtiski je najbolje kopati 
v slani vodi. Posebno pozornost 
je treba posvetiti negi nohtov 
na nogah, ki jih je treba redno 
in predvsem ravno porezati, da 
ne zarastejo s kožo. Kdor bo 
posvečal svojim nogam vso po
trebno pozornost, bo imel mno
go več veselja in zmožnosti za 
delo kot oni, ki svoje noge za
nemarja.

Mladi računarji, pomagajte!
Zadnjič sem imel smolo. Pri 

volitvah smo računali odstot
ke. In veste, kako je. Kar člo
vek ne rabi in ne obnavlja, to 
pozabi. Zato smo dobili različne 
številke. Takrat pa nismo ve
deli, kdo je izračunal prav in 
kdo ne. Kako naj bi to vedeli, 
ko pa je vsakdo trdil, da je 
edinole on izračunal pravilno. 
Tudi jaz sem vztrajno trdil 
enako. Neki znanec mi je ho
tel dokazovati, da se motim. To 
me je hudo pogrelo in sem ga 
zavrnil: »Kaj boš ti!« Nisem 
mislil tako hudo To ml je pri
letelo in sem izgovoril tako 
hitro, da nisem niti pomislil. 
Znanec je bil užaljen. Uganil 
je, da sem mu hotel reči tako, 
kot mnogi ljudje — seveda le 
domišljavi ! — večkrat zavrne
jo koga češ kaj boš t i mene 
učil.

Tega ml ni mogel odpustiti. 
Prepirati pa se tudi ni maral 
z menoj. (Ni vedel, da se tudi 
jaz ne bi hotel naprej prepi
rati, ker sera spoznal svojo 
krivdo.) Zato mi je dejal: »Če 
si tako dober računar, pa mi 
izračunaj tole!« Na list papirja

je narisal kvadrat, podobnega 
kot je tale. Napisal je tudi šte

vilke, ki jih vidite pri tem. 
Nato je dejal: »V prazne kva
dratiče vstavi številke: 1, 3, 5, 
7 in 9 in sicer tako, da bo v 
vsaki vrsti vodoravno in nav
pično ter iz kota v kot napisa
na vsaka Številka le enkrat 
Seštevek številk pa bo v tem 
primeru dal v vsaki vrsti 25.«

Dragi mladi prijatelji! Ker 
te računske naloge doslej ni
sem mogel rediti, vas prosim, 
pomagajte! Rešitve pošljite na 
naslov: Obmurski tednik. Pi
onirski kotiček, M Sobota.

J a n e z  Š v a n j c e r :  (6 0)

STRELI N A  MEJI
Po stari poti je zavil tudi nocoj. S Keglco sta se zmenila, 

da se bosta sestala na kegljišču. Obiskal jo je vsak teden en
krat ali dvakrat. Ko pa je ona prihajala k njemu v gostilno, 
ga ni niti pogledala in je govorila z  njim le najpotrebnejše. 
Izpila je četrtinko vina, sedla na kolo ter se odpeljala na svoje 
posestvo v Avstrijo. Tudi ljudje so govorili, da si Maček in 
Keglca nista več dobra, odkar se je sprl s svojo ženo, ki mu 
je očitala nezvestobo. Ona dva pa sta se smejala, ko sta se 
srečala na samem ker sta znala tako dobro prikrivati svoje 
prijateljstvo Vleklo ju je skupaj. Keglca je bila vroče krvi, 
njen mož pa slaboten. Maček si je je želel, ker je bila močna, 
postavna in zgovorna ter se je znala tako prižeti k njemu, da 
je njen objem čutil po več dni.

»Ti, veš za novice?« je pošepetal Maček, ko je Keglca 
prišla.

»To govoričenje o Nemcih mi gre že na živce. Naj bi že 
skoraj prišli, če mislijo,« je odgovorila.

»Si govorila z Wellasom? Kaj je povedal?«
»Danes sem bila na viničariji v Avstriji. Wellas ml je 

rekel, da bodo Nemci kmalu tu «
»Kaj bomo naprav li, če pridejo?«
»Nič Doma bomo ostali in jih počakali«
»Kako bo potem z nama?«
Ce boš hotel, boš še vedno lahko prihajal k meni. Le 

ljudje ne smejo zvedeti o tem. Tudi pri Nemcih bom govorila 
zate. Nič se ne boj.

Maček je v temi poiskal njeno roko. Nato jo je stisnil k 
sebi: »Saj sem vedel, da me ne boš zapustila.«

V Mačkovi gostilni so se še vedno zbirali stari gostje. 
Prihajali so in posedali za mizo v kotu. Ko jim je vino stopilo 
v glave, so nekateri hvalili oblast, drugi so se križali in svarili 
pred komunizmom tretji pa namigavali, da bo prišel Hitler. 
Ganjeni od vina so vlekli vsak na svojo stran. Rojs je držal

s Hitlerjem, Majerič zdaj s tem in zdaj z onim, Grašič je 
hvalil državo, nato Hitlerja, Maček pa je bil kot nož z dvema 
reziloma: malo za te, malo za one. Nihče ni vedel, da ga je 
Keglca seznanila z Wellasom in da sta si bila z njim že na 
roko.

Le učitelj Breznik in občinski tajnik sta govorila o do
godkih tako. kakršni so bili. Vedela sta, da bo prej ali slej 
prišlo do poloma Zvedela pa sta tudi, da so se po vsej državi 
pošteni ljudje pripravljali na odločilni boj. Učitelj Breznik je 
že kot dijak rad segal po naprednih brošurah. V občinskem 
tajniku, ki je prišel z Dolenjske, je našel dobrega prijatelja. 
Skupaj sta delala in govorila o dogodkih doma in po svetu ter 
se sestajala tudi z viničarji in z delavci. Odprla sta oči Cma
gerju, ko je pobegnil iz zapora. Začel jima je verjeti, da ga 
je Vinko samo izkoriščal in da Rojs, Maček in drugi niso bili 
nič boljši. Pustil je tihotapljenje.

Kmet Jurij Bacman je pustil pri Mačku več denarja, kakor 
ga je lahko kdor koli od kmetov naložil v posojilnici. Leto za 
letom je Jurij posedal v gostilni, metal z Mačkom karte, ter 
pozabljal na svojo ženo, ki je prejokala mnogo noči. Zaman 
so bile njene prošnje, da bi se mož spametoval. Nič ni po
magalo da ga je večkrat zmerjala in prosila, naj se vsaj malo 
odreče slabi družbi.

»Dovolj si že star. Vsaj v teh letih bi te lahko srečala 
pamet. Ali ne vidiš, da živimo slabše, kakor marsikateri vini
čar. Saj že nihče noče priti k nam na delo. — Kaj bomo delali 
— pravijo — ko pa vse požene po grlu in zapravi pri Mačku.—«

»Jaz sem gospodar v hiši. Grunt je moj. Tu mi nihče ne 
bo zapovedoval. Jaz že vem, kaj delam.«

»Nič ne bi rekla, če bi vsaj karte pustil na stran Poglej 
se v ogledalo kako si se postaral. Karte ti pijejo kri. Piješ, 
kadiš, povrh pa se še jeziš, ker vedno izgubljaš pri igri. Ljudje 
pravijo, da boš še v peklu z vragom karte igral«

Jurij je videl solze v ženinih očeh in njene temno obrob
ljene oči. »Saj ne bom več,« je obljubil.

Nekaj dni res ni mislil na karte. Zavihal si je rokave in 
delal z delavci na polju ter v vinogradu. Občutil je, da je res 
prepogosto zahajal k Mačku. Dela je bilo toliko, da ga oba vini
čarja s svojima družinama nista zmogla, on pa ni dovolj

skrbel za grunt, ki je vsako jesen poplačal delo med letom. 
Ko je bila sadna letina, je bilo toliko jabolk da so gnile v sa
dovnjaku, ker niso imeli dovolj posode, da bi vse predelali 
v jabolčnik in ne dovolj prostora, da bi jih še več shranili 
za zimo. Mnogo zdravega sadja je prodal Mačku, slabša jabolka 
so šLa v stiskalnico, nekaj jih je žena zrezala in posušila, 
vendar vsega le niso mogli pospraviti. Rodovitni so bili tudi 
vinogradi Za vino je dobil nekaj tisočakov. Na njivah je zraslo 
toliko, da je bilo dovolj za doma in že za prodajo. Če Jurij 
ne bi toliko zapravil s kartami, bi bilo lahko imel tudi polne 
hleve. Ko je Jurij delal, se je v mislih zahvaljeval ženi. Toda 
že čez nekaj dni je pozabil  na njene prošnje.

K dežju se je pripravljalo. Vedel je, da bodo pri Mačku 
kvartali Ostali bodo do polnoči, morda celo do jutra. Spraše
vali bodo zanj. V takem vremenu je vedno prihajal. Tokrat 
pa ga ne bo med njimi. Nekaj časa se je pogovarjal s samim 
seboj in gledal po nebu. Želel je, da bi bilo lepo vreme in da 
ga ne bi tako vleklo v gostilno. Saj je obljubil ženi, da se bo 
poboljšal. Dano besedo hoče tudi držati. Potem se vsaj ne 
bosta več prepirala.

Dobri sklepi so se izgubili kakor regratno s e m e
Ko so padle prve deževne kaplje, je Jurij oblekel vrhnjo 
suknjo, vzel iz omare dežnik In hitro odšel.

»Jurij je priše l« je veselo vzkliknil Maček in mu šel 
naproti.

»Ne bom ostal dolgo. Prišel sem samo pogledat, če je kaj 
novega.«

»Karte imamo nove, le poglej.« se je smejal Keglov Mirko 
in se igral z novimi kartami.

»Pusti karte, jaz ne bom več igral,« je dejal Jurij, ki je 
stal še pri vratih.

»Jurij, ne zareci se. Tudi z menoj ne boš igral,« ga je 
podražil Maček.

»S teboj že.«
»Saj sem vedel, da bova midva Se igrala se je smejal 

Maček. »ker pač brez kart več ne moreva biti. Sedi Jurij. 
Igrajmo, dokler še lahko,« je silil, zgrabil za roko in ga
vlekel k mizi.

Novi železniški most na Muri pri Veržeju, ki je bil pred kratkim 
izročen prometu.


